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POLITYKA

Jerzy Albin urodzi³ siê 8 lipca 1952 r.
w Bydgoszczy. Studia na  Wydziale Geode-
zji i Kartografii Politechniki Warszawskiej
ukoñczy³ w 1976 r., nastêp-
nie 5 lat by³ nauczycielem
akademickim w Instytucie
Geodezji Wy¿szej i Astrono-
mii Geodezyjnej PW. W la-
tach 1978-88 pracowa³ ko-
lejno w komitetach PZPR:
dzielnicowym (Warszawa
Œródmieœcie), warszawskim
i centralnym. Po ukoñczeniu
w 1990 r. studiów doktoran-
ckich w Akademii Nauk Spo-
³ecznych, rozpoczyna dzia-
³alnoœæ mened¿ersk¹. W la-
tach 1990-93 pe³ni³ funkcjê
pocz¹tkowo wicedyrektora, a nastêpnie dy-
rektora generalnego w warszawskiej firmie
Ad Novum. W latach nastêpnych zajmowa³
siê doradztwem gospodarczym, wykonywa³

Po czynach
nas poznacie

Jerzy Albin, od 5 grudnia nowy g³ów-
ny geodeta kraju, nie jest zwolenni-
kiem rewolucyjnych przeobra¿eñ.
Obiecuje przeprowadzenie rzetelnej
analizy dotychczasowych kierunków
dzia³ania GUGiK i kontynuacjê tych,
które gwarantuj¹ skutecznoœæ.
W urzêdzie chcia³by widzieæ facho-
woœæ, ale i m³odzieñczy zapa³.
– Praca w GUGiK jest szans¹ dla
m³odych ludzi, którzy s¹ dobrze przy-
gotowani zawodowo, jêzykowo i nie
boj¹ siê nowych technologii – zade-
klarowa³ 10 grudnia podczas spot-
kania z pras¹ geodezyjn¹.

P rezes Jerzy Albin jest przekonany, ¿e
w ci¹gu kilku miesiêcy nale¿y przy-

gotowaæ nowy tekst Prawa geodezyjnego
i kartograficznego i szybko skierowaæ usta-
wê do Sejmu, by umo¿liwiæ przyjêcie jej
w bie¿¹cej kadencji. Poniewa¿ Pgik obej-
muje bardzo szeroki zakres zagadnieñ,
z czym wi¹¿e siê du¿a liczba uzgodnieñ
miêdzyresortowych, wiêc procedura przy-
gotowania – od napisania ustawy do wpro-
wadzenia jej jako przed³o¿enie rz¹dowe
do Sejmu – bêdzie trwa³a dosyæ d³ugo.
Wystartowanie na pocz¹tku kadencji daje
szansê na powodzenie tego przedsiêwziê-
cia. Taki wariant umo¿liwi te¿ szybkie ure-
gulowanie jeszcze jednego, niezwykle
istotnego dla œrodowiska problemu, mia-
nowicie znowelizowane Pgik powinno za-
wieraæ rozdzia³ dotycz¹cy funkcjonowa-
nia samorz¹du zawodowego. Organizacje
geodetów (SGP, GIG, KZPFGK) maj¹ ju¿
na ten temat swoje przemyœlenia. Potrzeb-

ne jest tylko ustalenie jednolitego stano-
wiska i nadanie mu kszta³tu prawnego.

I nne wa¿ne zadanie to poszukiwanie
œrodków finansowych poza bud¿etem

geodezji. Wszystko wskazuje na to, ¿e
w 2002 r. GUGiK na prace geodezyjno-
-kartograficzne dostanie z bud¿etu pañstwa
tylko nieco ponad 10 mln z³, czyli 53%
œrodków ubieg³orocznych i zaledwie 25%
tych z roku 1998. Konieczne jest wiêc zna-
lezienie form wspó³pracy – szczególnie
w zakresie GIS, gdzie nasza bran¿a ma wiele
do zaproponowania administracji rz¹dowej,
samorz¹dom, Zarz¹dowi Geografii Wojsko-
wej oraz Agencji Modernizacji i Restruktu-
ryzacji Rolnictwa, m.in. w ramach programu
IACS. Wykorzystanie wspólnych œrodków
pozwoli na szybsze tworzenie Systemów
Informacji Geograficznej.
G³ówny geodeta kraju podkreœla konie-
cznoœæ oceny dotychczasowych dzia³añ

w zakresie budowy katastru i przedstawie-
nia polskiemu rz¹dowi w 2002 r. projektu
takiego systemu uwzglêdniaj¹cego wyma-
gania Unii Europejskiej. Nale¿y przyspie-
szyæ tempo przygotowywania katastru,
przyjmuj¹c uproszczone rozwi¹zania i tañ-
sze technologie. Wczeœniej taki wariant
nie by³ brany pod uwagê, poniewa¿ nie
by³o perspektywy ograniczenia bud¿etu.
Konieczne jest tak¿e ustalenie zasad dzia-
³ania Systemów Informacji Przestrzennej,
w tym nowej formu³y map topograficz-
nych. Priorytetem jest us³ugowa rola do-
starczyciela informacji (geodezji) w sto-
sunku do klienta, czyli pañstwa, samorz¹-
du, przedsiêbiorstwa czy osoby fizycznej.

N owy prezes stawia na wspó³pracê
z wykonawstwem. – Administracja

nie jest sama dla siebie – podkreœla. – Ca³a
bran¿a jest postrzegana przez pryzmat pro-
duktów, nie tych w postaci rozporz¹dzeñ

ekspertyzy ekonomiczno-organizacyjne
i prawne, prowadzi³ szkolenie kadr na potrze-
by administracji, banków i innych instytucji.

1 lutego 1997 r. zosta³ po-
wo³any na stanowisko wice-
prezesa G³ównego Urzêdu
Geodezji i Kartografii. Od
28 lutego 1999 r. by³ zastêp-
c¹ dyrektora Wydzia³u Geo-
dezji i Kartografii Urzêdu
Marsza³kowskiego Woje-
wództwa Mazowieckiego.
Od 1 stycznia 2001 r. pe³ni³
obowi¹zki geodety woje-
wództwa. 5 grudnia 2001 r.
zosta³ powtórnie powo³any
do G³ównego Urzêdu Geo-
dezji i Kartografii, tym razem

na stanowisko g³ównego geodety kraju.
Od 1990 r. jest radnym gminy Warszawa
Ursynów z listy SLD. Jest ¿onaty, ma dwoje
dzieci: córkê Jolê i syna Adama.
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i instrukcji technicznych, lecz gotowych
wyrobów firm geodezyjnych. My jesteœ-
my dla wykonawstwa i tego, co ono robi.
St¹d przed GUGiK-iem rysuje siê konie-
cznoœæ pozyskiwania œrodków finanso-
wych na ró¿ne zadania dla du¿ych i œred-
nich firm. WyraŸna jest tak¿e potrzeba upo-
rz¹dkowania rynku ma³ych us³ug i za³a-
twienia spraw zwi¹zanych m.in. z zaso-
bem geodezyjno-kartograficznym  i z fun-
duszem gospodarowania tym zasobem.
Dla firm geodezyjnych szczególnie istot-
na jest zmiana zasad dzia³ania oœrodków
dokumentacji geodezyjnej i kartograficz-
nej. Bêd¹ce Ÿród³em bezustannej krytyki
ODGiK-i powinny usprawniæ obs³ugê in-
teresantów. Z drugiej jednak strony, ko-
nieczne jest postawienie tamy ograbianiu
zasobu przez firmy komercyjne handluj¹-
ce danymi.
Wa¿nym zadaniem GUGiK bêdzie ochro-
na funduszu gospodarki zasobem geode-
zyjno-kartograficznym (ok. 75% nak³a-
dów na zadania s³u¿by geodezyjnej i kar-
tograficznej pochodzi z tego funduszu),
a tak¿e ustalenie nowej struktury organi-
zacyjnej s³u¿by geodezyjnej i kartogra-
ficznej. Wed³ug oceny ekspertów z Unii
Europejskiej obecnie przyjête rozwi¹zania
s¹ wadliwe (g³ównie w relacjach samo-
rz¹d – pañstwo).

O ceniaj¹c wyniki 3-letniej kadencji
poprzedniego prezesa, Jerzy Albin po-

dziêkowa³ Kazimierzowi Bujakowskiemu
i jego wspó³pracownikom za wyniki oraz
podkreœli³, ¿e zosta³a wykonana ogromna
praca, która bêdzie fundamentem dalszej
dzia³alnoœci GUGiK. Nowy prezes chcia³-
by na bie¿¹co korzystaæ z doœwiadczeñ
swoich poprzedników. Planuje utworze-
nie gremium, do którego zaprosi wszyst-
kich by³ych prezesów GUGiK, bez wzglê-
du na opcjê polityczn¹. Wierzy te¿, ¿e
bêdzie móg³ wykorzystaæ swoje doœwiad-
czenia z pracy zarówno w samorz¹dzie,
GUGiK-u, biznesie, jak i zespole progra-
mowym z okresu przygotowañ do ostatniej
kampanii wyborczej. Ma nadziejê, ¿e zao-
wocuje to przyspieszeniem tempa prac
urzêdu, tam gdzie jest ono zbyt wolne.
Na zakoñczenie spotkania z dziennikarza-
mi Jerzy Albin z³o¿y³ wszystkim geode-
tom ¿yczenia noworoczne: oby siê nie za-
³amywali tym, ¿e bêdzie trudno, bo bê-
dzie, ale jest nadzieja.
– Postaramy siê powalczyæ o dobry image
i promocjê geodezji zarówno w kraju, jak
i za granic¹. Po czynach nas poznacie –
zapowiedzia³.

Opracowanie
Katarzyna Paku³a-Kwieciñska

➠ XXIII Kongres Techników Polskich,
grudzieñ 2001 – czerwiec 2002

Kongres
wystartowa³

STANIS£AW PACHUTA

Ponad 20 geodetów znalaz³o siê wœród
z gór¹ 400 delegatów otwartego 7 gru-
dnia XXIII Kongresu Techników Polskich.
Jeden z trzech referatów programowych
wyg³osi³ prezes Akademii In¿ynierskiej
w Polsce prof. Bogdan Ney, zaœ referat dys-
kusyjny na temat samorz¹du zawodowe-
go przedstawi³ prezes Stowarzyszenia Geo-
detów Polskich  prof. Kazimierz Czarnecki.

W e wrzeœniu 1882 roku odby³ siê
w Krakowie I Zjazd Techników Pol-

skich przygotowany staraniem Towarzy-
stwa Politechnicznego we Lwowie i Kra-
kowskiego Towarzystwa Technicznego.
To historyczne wydarzenie da³o pocz¹tek
prawie 120-letniej tradycji zwo³ywania co
kilka lat kolejnych Kongresów Techników
Polskich. W okresie powojennym odby³o
siê 10 kongresów zorganizowanych przez
Naczeln¹ Organizacjê Techniczn¹.
XXIII Kongres Techników Polskich zo-
sta³ zwo³any po oœmioletniej przerwie z ini-
cjatywy Federacji Stowarzyszeñ Nauko-
wo-Technicznych – Naczelnej Organiza-
cji Technicznej przy udziale Akademii In-
¿ynierskiej w Polsce, Konferencji Rekto-
rów Polskich Uczelni Technicznych, Ra-
dy G³ównej Jednostek Badawczo-Rozwo-
jowych oraz Agencji Techniki i Techno-
logii. Obecny Kongres przebiegaæ bêdzie
w dwóch sesjach plenarnych: inauguracyj-
nej (w³aœnie 7 grudnia) oraz podsumowu-
j¹cej zaplanowanej na prze³om maja
i czerwca 2002 r. Prawie pó³roczny okres
miêdzy tymi sesjami przeznaczony jest na
organizacjê konferencji problemowych, se-
minariów, dyskusji oraz debat publicznych
na temat stanu gospodarki, kszta³cenia in-
¿ynierów i techników, jak równie¿ rozwo-
ju nauki i techniki.

U roczystego otwarcia obrad Kongre-
su, odbywaj¹cego siê pod patrona-

tem honorowym prezydenta Aleksandra
Kwaœniewskiego, dokona³ prezes FSNT
– NOT dr Wojciech Ratyñski, który ser-
decznie powita³ goœci, m.in. wicepremie-
ra Marka Pola i ministra nauki prof. Mi-
cha³a Kleibera oraz trzech dotychczaso-
wych prezesów NOT, w tym dwóch mi-
nistrów: prof. Jana Kaczmarka i dr. Alek-
sandra Kopcia, oraz prof. Jana Lecha Le-
wandowskiego. Szczególnie serdecznie
powita³ Komitet Honorowy Kongresu
(w sk³ad którego wchodzi 16 rektorów
polskich politechnik i 7 rektorów akade-
mii rolniczych), Komitet Programowy
(w sk³ad którego wesz³o m.in. 36 prze-
wodnicz¹cych Stowarzyszeñ Naukowo-
-Technicznych dzia³aj¹cych w Federacji),
a tak¿e Komitet Organizacyjny dzia³aj¹-
cy bardzo aktywnie pod kierownictwem
sekretarza generalnego FSNT NOT Ka-
zimierza Wawrzyniaka. Bardzo serdecz-
nie powitano zaproszonych goœci oraz
przede wszystkim delegatów Kongresu –
przedstawicieli wszystkich Stowarzyszeñ
Naukowo-Technicznych.
Prezes Ratyñski powiedzia³, ¿e celem pod-
stawowym tego Kongresu jest okreœlenie
miejsca i roli polskiego œrodowiska tech-
nicznego w cywilizacyjnym rozwoju Pol-
ski z uwzglêdnieniem przewidywanej in-
tegracji z Uni¹ Europejsk¹ w kontekœcie
innowacyjnoœci i konkurencyjnoœci naszej
gospodarki, budowania spo³eczeñstwa in-
formacyjnego, etycznych aspektów wy-
korzystywania wiedzy, a tak¿e umiejêt-
noœci in¿ynierów i techników, uprawnieñ
zawodowych oraz udzia³u organizacji po-
zarz¹dowych w tworzeniu demokratycz-
nego pañstwa prawa przyjaznego i bez-
piecznego dla jego obywateli.

WYDARZENIA


